
 طرح »صیانت از فضای مجازی« چه حقوقی از مردم را 
به عنوان شهروند تحت تاثیر قرار می دهد؟ چه نواقصی در 

این طرح و نحوه ارائـه آن از نظر قانونی وجود دارد؟
همان طور که رئیس جمهور منتخب هم 
در زمان فعالیت تبلیغاتی خود گفتند که 
دخترانشان از فضای مجازی خرید می کنند، 
فضای مجازی با زندگی مردم عجین شده 
است. حق داشــتن شغل، اطــلاعات و هر 
نوع فعالیتی از این دســت به عنوان حقوق 
اولیه در قانون اساسی در اصول 19 تا 40 در 
فصل سوم قرار دارد. در خصوص این طرح 
37 ماده ای با چند تبصره و بندی که داده شده 
تنها به دو ماده آن 28 و 29 اشاره می کنم. باید 
بدانیم که بر اساس این مواد، اگر سرورهای 
شبکه های اجتماعی تا یک سال به داخل کشور 
منتقل نشوند و نماینده حقوقی آنها حضور پیدا 
نکنند بعد از مدتی به صورت سیستماتیک 
بسته خواهند شد. رئیس مجلس می گوید قرار 
نیست چیزی بسته شود و اصلا آنها نمی خواهند 
چیزی را ببندند، اما می بینیم که قانونی که آنها 
تصویب می کنند شبکه های اجتماعی و فضای 
مجازی را هدف قرار داده است. معتقدم این 
مسیر مخالف با قانون اساسی است. این مجلس، 
یک مجلس حداقلی است. آقای ذوالقدر، 
رئیس کمیسیون امنیـت ملی کشور، حدود 
دویست هزار رای آورده است. بنابراین این 
افراد نمایندگان اقلیت جامعه هستند و این 
مجلس یک مجلس حداقلی است که چنین 
تصمیم گیری کرده که یک طرح 37 ماده ای 
برابر اصل 85 قانون اساسی تصویب شود. اصل 
85 می گوید سمت نمایندگی قائم به شخص 
است یعنی مردم به این اشخاص رای دادند 

تا نماینده آنها باشند اما نمی توانند وکالت به فردی دیگر برای 
نمایندگی بدهند. اما این قانون با یک شیوه بسیار غیرمردمی در 
حال تصویب است. قانون اساسی به نمایندگان مجلس اختیار ارائه 
طرح و به هیأت دولت و ریاست قوه قضائیه اختیار ارائه لوایح قانونی 

داده است. مجلس می تواند در موارد ضروری 
برای مدت معین به صورت آزمایشی یک مساله 
را به کمیسیون بفرستد و در همان کمیسیون 
هم آن را تصویب کند. همچنین در مجلس با 
همراهی 15 نماینده مجلس می توان طرحی 
را ارائه کرد. اما این امر برای موارد ضروری و 
مسائل ساده است. زمانی که قرار است قانونی 
بر سرنوشت بیش از 80 میلیون نفر اثرگذار باشد 
باید به صورت لایحه کارشناسی شده به صحن 
بیاید. طرح »صیانت« از روزی که از امضای 
مرتضی آقاتهرانی، رئیس کمیسیون فرهنگی، 
رونمایی شد تا امروز تغییرات بسیاری را دیده 
و این امر نشان می دهد که این طرح از پشتوانه 
کارشناسی ضعیفی برخوردار است. حال در 
رابطه با این طرح، شاهد هستیم که کمیسیون 
فرهنگی مجلس 16 نماینده دارد و برابر ماده 
160 و 161 آئین نامه داخلی مجلس، مصوباتی 
که در کمیسیون های مجلس بعد از قرار گرفتن 

بر اساس اصل 85 تصویب می شوند به دو سوم از آرای نمایندگان 
نیاز دارد؛ یعنی یازده نفر برای 85 میلیون نفر در کشور یعنی افرادی 
چون صاحبین مشاغل، دانشجویان، اساتید دانشگاه و محققین 

تصمیم گرفته اند. نکته دیگر این است که مصوبات مجلس نمی تواند 
در جلسات غیرعلنی باشد اما نمایندگان در جلسه غیرعلنی در 
خصوص این طرح مشورت کردند و در جلسه علنی تصمیم گرفتند 
این طرح در برابر اصل 85 تصویب شود. کجای 
همه این داستان مطابق با حتی یک صدم از رویه 

قانونی است؟ 
 چرا تصویب این طرح در ابهامات بسیار

 صورت گرفت؟
افکار  نیستند  مایل  آنها 
عمـومی خیلــی  بــاخبــر 
شــود. بــردن این مصوبه 
غیــرعلنــی  صــحــن  به 
نـاشــی  می توانــد  مجلس 
از همــاهنگ بودن باشــد 
اما کسی نمی داند. اگر این 
طرح با 37 ماده و چنــدین 
تبصره و بند در صحن علنی 
مجلس مطرح شده بود، سه 
یا چهار روز از وقت مجلس 
به آن اختصاص داده می شد، 
از رسانه ها پخش می شد و 
خبرنگاران، روزنامه نگاران، 
مردم و اهالی فــن و تحقیق 
آن را مورد بررســـی قرار 
می دادند اما حال که به اصل 
85 برده اند، به پشت درهای 
بسته مجلــس رفتــه است 
و هیچ کس از آن اطلاع پیدا 
نمی کند. این اقدامات با بند بند 
قانون اساسی در قسمتی که در 
رابطه با حقوق مردم است در 
تضــاد است. مانند بندهایی 
از اصل سوم قانون، یا اصل نهم، نوزدهم، بیستم 

و حتی با اصل 72 قانون، که در اصل 85 هم آمده است و می گوید 
مصوبات مجلس مخالف شرع، مذهب رسمی و قانون اساسی باشد، 

و بسیاری دیگر از اصول قانون اساسی در مغایرت است. 
 آیا اجرای این قانون را با تمام ضعف ها 

و در شرایط کنونی ممکن می دانید؟
من ناراحت نیستم که چنین شده است، 
چراکه در ابتدا با همه آنچه اتفاق افتاد ماهیت 
یازدهم مشخص شد، مجلسی که  مجلس 
نماینده آن به گوش سرباز پلیس سیلی می زند، 
مجلسی که در صحن علنی برجام را آتیش 
می زند و حالا فریاد می زند که چرا برجام را 
اجرا نمی کنید. تناقض و تضاد از خاصیت های 
این مجلس است. نمایندگان همین مجلس 
در صحن علنی جلوی دوربین ها علیه برجام 
حرف زدند و حالا که آمریکایی ها پیش شرط 
گذاشته اند همه هوادار برجام شده اند. از 
طرفی باید فکری کرد، این نتیجه عدم شرکت 
حداکثری افراد در انتخابات است که مجلسی 
اقلیتی تشکیل می شود. علت دیگر آن است 
که باید بدانیم نمی شود دن کیشوت وار به 
جنگ آسیاب ها رفت. برخی افراد حتی در مقام 
تصمیم گیر، واقعیت ها را دقیق درک نمی کنند و آن واقعیت علم 
است. روزگاری در ایست بازرسی های خیابان با گشتن داشبورد 
ماشین ها نوارهای کاست را به خیابان پرت می کردند. از خود 

من نوار آقای شجریان را گرفتند که در همان زمان از رادیو پخش 
می شد، با این عنوان که رادیو اجازه پخش دارد اما شما اجازه 
داشتن این نوار را ندارید. فراموش نمی کنیم که مدتی بعد برخی 
داشتن ویدئو همسایگان خود را گزارش می کردند و در خیابان 
وزرا شعبه ای بود که دادگاه به این موضوع رسیدگی می کرد و آنجا 
فردی چکمه می پوشید و با راه رفتن روی ویدئو ها، آنها را معدوم 
می کرد. مدتی پس از تمام شدن عصر ممنوعیت ویدئو و کاربرد آن 
شاهد رسیدن ماهواره ها بودیم. ما در سال 73 
قانونی را گذراندیم به اسم قانون »ممنوعیت 
استفاده از تجهیزات ماهواره ای« که همین 
حالا هم حاکم است گرچه کاربردی ندارد. 
اما همین حالا هم اگر وارد خانه بیشتر مردم 
کشور شوند، می توانند وسیله مجرمانه ای به 
اسم تجهیزات استفاده از ماهواره را ضبط و 
ثبت کنند. عصر ماهواره هم تمام شده است 
و به موبایل ها و اینترنت ها رسیده ایم که در هر 
جایی و هر منطقه دورافتاده ای تمام کانال های 
ماهواره ای را می توان دریافت کرد. همین حالا 
چندین شرکت در حال فعالیت در این زمینه 
هستند که یکی از آنها شرکت تسلا است که 
صدها ماهواره آنها در فضا می چرخد. کار آنها 
این است که اینترنت را به همه نقاط بفرستند 
و افرادی با داشتن تجهیزات لازم، انشعابی از 
آن را هر جا که باشند دریافت می کنند. زمانی 
مسئولان ما پیدا شدن یک تکنولوژی چون 
ماهواره را هم جدی نمی گرفتند و حرف از 
آنها را شایعه می دانستند. علت آخر آنکه خود 
دولت در سیستم بانکی، رادیو تلویزیون و مراکز 
تحقیق بزرگترین کاربر فضای مجازی است و 
تنها می تواند مثل حالا فضایی دوگانه ایجاد 
کند که توئیتر و تلگرام و بسیاری چیزهای دیگر 
فیلتر هستند اما تمام مسئولان ریز و درشت 
کشور در آنها فعالند در حالی که استفاده از 

فیلترشکن هم جرم است.
 برخی مطرح می کنند که این طرح موجب بسته شدن 
فضای مجازی نخواهد شد و فقط آن را محدود خواهد کرد؛ 

تحلیل شما چیست؟
اگر شورای نگهبان بخواهد اصول متعددی که برشمردم را مورد 
توجه قرار دهد، این قانون را مورد تایید قرار نخواهد داد اما اگر هم 
چنین نشود باید بدانیم که به جنگ علم نمی توان رفت. ابزار علم 
ابزار ضد خود را نابود می کند. نتیجه نهایی تنها بالا رفتن قیمت ها 
از جمله قیمت فیلترشکن برای اقداماتی چون دانلودها و انجام 
تحقیقات و دریافت مقالات است. پس احتمالا تمام کارها را می توان 
انجام داد اما هزینه کاربر بالاتر خواهد رفت. در نهایت درخواست 
من از نمایندگان مجلس این است که کلمه صیانت را تعریف کنند 
و بگویند مقصودشان از صیانت حقوق کاربران چیست؟ آیا از بین 
بردن حقوق کاربران می شود صیانت؟ این حق برای این تصمیمات 
به نماینده مجلس داده شده است اما از طرفی باید بدانیم و آگاه 
باشیم که قانون اساسی حق برخی دیگر از کارها چون انجام همین 
مصاحبه را نیز به من و برخی دیگر امثال من داده است تا بگوییم کار 
خلاف انجام ندهید. خاتمه کلام اینکه جالب است، وزیر ارتباطات و 
وزیر ارشاد با این طرح مخالف است، نماینده مجلس در مجلس فریاد 
می زند که امروز روز سیاه مجلس است، بسیاری از اصولگرایان هم 
با آن مخالف هستند اما عده  ای که همه می شناسید و می شناسیم 
و باید اسامی آنها را به خاطر داشته باشیم تا روزی پاسخگو باشند، 
 پای خود را در یک کفش کرده اند و اصرار دارند تا این طرح آن 

هم برابر اصل 85 امضا شود.
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یادداشــت

در حالــی که دغدغــه  بس واقعی مــردم ایران »به ویژه 
خوزستان« حل مشکلات بنیادی چهــار عنصر اولیه، 
آب و هوا، خاک و آتش شده است، دل مشغولی بخشی 
از وکلای بخشی از مردم استقرار نظام نظارت و تنبیه 
بر فضای مجازی و محدودسازی اینترنت است! سودای 
برقراری این نظام نظارتی- تنبیهی ظاهرا محدودسازی 
شفافیت اطلاعاتی است که البته خود هدفی مجازی و 
تخیلی است و به احتمال زیاد به همان سرنوشتی دچار 
خواهد شد که پارازیت و فیلترینگ و هک و..؛ و البته برای 
قشری از کارمندان تکنسین  که برای هر محدودسازی راه 
دور زدن تحریم را هم اختراع می کنند، اشتغالزایی می کند 
و سرانجام محصول همه  این تمهیدات تکنوکراتیک 
اختلال در خطوط مخابراتی و خرد کردن اعصاب مردم 
است. اشتباهی که هواداران و حامیان می کنند این است 
که بزرگترین خطر انسداد گردش و تبادل آزاد اطلاعات و 
»سفیدنمایی« صوری اوضاع این است که ممکن است امر 
بر خود مسئولان هم مشتبه شود و بدین  شیوه ها دلخوش 
کنند که خبری نیست و »بوی بهبود ز اوضاع جهان 
می شنویم«! برای نمونه، می گویند به مائو تسه تنگ در 
سال های آخر عمرش )پس از »انقلاب گنجشک«( چنان 
اطلاعات غلطی از روبه راه بودن اوضاع می دادند که همین 
جهل خودخواسته و خودمقصر موجب سقوط اقتصادی 
و دگردیسی سیاسی نظام وی شد. توصیه  علمی برای 
موکلانی که قصد پایداری در برابر خواست ها و مطالبات 
مردم را دارند این است که از خود مخترعان اینترنت، 
در آغاز نیروی نظامی آمریکا، بیاموزند که با اختراع 
این زیست جهان مجازی و شبکه  آزاد ارتباطی و تبادل 
اطلاعاتی نظام نظارتی سلطه را نه از طرق قدیمی بگیر و 
ببند و..، یا حبس و حصر و سایر روش های حلقوی و خلاصه 
با به نمایش گذاردن زور بازو و ملاء و مترف و خدم و حشم 
و..، بلکه به قول میشل فوکو به شکل »نامرئی« انجام دهند، 
یعنی در فضای آزادی مطلق بازار داد و ستد اطلاعاتی و 
ارتباطی و فعالیت خودانگیخته  کاربران، تا به درجه ای که 
کنترل از دست سازندگان شبکه هم به در رود و حتی توسط 
دشمنان آن نظام هم به کار گرفته شود. پس »ای دل طریق 
رندی از محتسب بیاموز، مست است و در حق او کس این 
گمان ندارد!« ناسودمندی این طریق های آزموده شده 
هرچند تاکنون و به ویژه در عصر حاضر بارها اثبات شده 
است اما اگر آقایان همچنان در برابر منطق علم و گذر زمان 
اصرار بر پایداری داشته باشند، باکی نیست زیرا تجربه 
نشان داده است که این نیز بگذرد و به تعبیر شاعر: من جرب 
المجرب حلت به الندامه. تلخ بودن خبرهای این چنینی 
نباید اذهان را از تمرکز روی مبرم ترین نیازها و مطالبات 
جامعه منحرف سازد؛ مگر آنکه نفس شبکه  اطلاع رسانی 
درواقع آماج حمله قرار گیرد. در این صورت دفاع از آزادی 
رسانه  و در رأس همه حق دسترسی آزاد به شبکه  جهانی 

اینترنت، در صدر مطالبات مردمی قرار خواهد گرفت.

 درباره طرح 
محدودسازی اینترنت

ادامه از صفحه اول/  و حتی در بندهایی از این سند برای 
سایر کشورهایی که در منطقه خاورمیانه علاقه مند به اجرای 
آن هستند شرایطی را دیده ایم که می تواند بسیار مفید باشد و 
به اجرای این سند در آن مناطق کمک کند. شهری که مردم 
در آن زندگی می کنند باید دارای زیست امن شهری باشد 
و امنیت آن تضمین شده باشد. همانطور که برای مردان در 
شهر امنیت تضمین می شود، برای زنان هم این اتفاق باید 
رخ دهد؛ مخصوصا که زنان آسیب پذیری بیشتری از مردان 
در حوزه امنیت دارند و در برخی امور شاهد هستیم که قانون 
در خصوص امنیت زنان مسکوت مانده یا مورد مشخصی 
عنوان نشده است؛ لذا در داخل این سند سعی شده بستری 
فراهم شود برای زیستن در شهری که نیازمند تدابیر قانونی، 
اجتماعی، اقتصادی و کرامت برای شهروندان خصوصا زنان 

است.

دیدگــاه
سند ارتقای امنیت زنان؛ یک گام به جلو

فرارو

 یک تحلیلگر مسائل بین الملل در خصوص اظهارات 
نماینده کشورمان نزد سازمان های بین المللی در 
وین مبنی بر اینکه آمریکا میخواهد توافق هسته ای 
را برای موضوعات موشکی و منطقه ای گروگان بگیرد 
و در پاسخ به این سوال که با توجه به این سخنان و 
همچنین اظهارات پیشین مقامات ایالات متحده، آیا با 
عدم موافقت ایران با ادامه مذاکرات در خصوص مسائل 
مورد نظر غرب، روند احیای برجام با به نبست مواجه 
خواهد شد، اظهار داشت: مطلبی که آقای غریبآبادی 
مطرح کرده است قطعا براساس اطلاعاتی است که 
ایشان دارد و با توجه به حضور او در مذاکرات باید آن 
را جدی گرفت. اما همزمان برای اظهارنظر لازم است 
که اطلاعات دقیقتری داشته باشیم. مثلا جزئیات و 
جمله بندی احتمالی فرمول پیشنهادی از سوی آمریکا 
برای درج در متن توافق مهم است و اینکه آیا آمریکا 
خواستار دادن تعهدی در این مورد از سوی ایران شده 
است. کوروش احمدی گفت: اگر تنها خواسته شده 
باشد تا صرفا عبارتی کلی در مورد انجام مذاکراتی 
در خصوص سایر مسائل در آینده در توافق بیاید، یک 
بحث است و اگر مثلا خواسته شده باشد که خروجی 
مذاکرات آتی هم ذکر شود، بحث دیگری است. طبیعی 
است که ایران یا هیچ کشور دیگری نتواند تعهدی راجع 
به مذاکره خاصی و خروجی خاصی برای آن مذاکره را 
بپذیرد. اما ممکن است پذیرش تعبیرات عام و کلی که 
کشدار و قابل تفسیر و تعبیر باشند، برای نجات برجام 
قابل بررسی باشد. وی ادامه داد: خواست آمریکا برای 
آنکه مذاکرات احیای برجام به پایه ای برای مذاکره 
در خصوص سایر مسائل تبدیل شود، پیش از این نیز 
بارها از سوی بایدن و همکاران او مطرح شده است. این 
موضوع اولین بار در مقاله معروف جو بایدن در سی ان 
ان مورخ 13 سپتامبر 2020 مطرح شده بود اما تاکنون 
همواره جمهوری اسلامی ایران این پیشنهاد را رد کرده 
است. این تحلیلگر سیاست خارجی در خصوص راه های 
احتمالی حصول توافق در صورت پافشاری طرفین 
بر مواضع پیشین خود نیز گفت: باید بررسی شود که 
آیا راهی وجود دارد که در صورت لزوم برای نجات 
برجام این قید بصورت کلی و مبهم در توافق احتمالی 
احیای برجام ذکر شود و مذاکرات به بن بست نرسد. در 
مذاکرات دیپلماتیک اگر اراده برای نیل به نتیجه ای و در 
اینجا مشخصا احیای توافق هسته ای وجود داشته باشد، 
همیشه امکان رسیدن به یک فرمول و جمله بندی مورد 
توافق که به اندازه کافی مبهم و کش دار باشد، وجود 
دارد. در واقع، این قبیل فرمولها و جمله بندی ها به 
طرفین امکان می دهد تا ضمن عبور از یک مقطع مهم 
به نحوی مرضی الطرفین، هر یک در آینده امکان این 
را داشته باشند تا با تاکید بر تفسیر و فهم خاص خود از 
فرمول و جمله بندی مذکور، مواضع خاص خود را پی 
بگیرند. به عبارت دیگر گاه یک ابهام سازنده میتواند 
در این قبیل موارد راه گشا باشد. احمدی در خصوص 
اظهارات اخیر مقامات فرانسه، آلمان و آمریکا با مضمون 
فشار بر ایران برای بازگشت هرچه سریعتر پای میز 
مذاکره و همچنین عواقب توقف این مذاکرات از سوی 
ایران گفت: صحبت ها و ابراز نگرانی طرف های غربی 
بیشتر به موضوع فعالیت های هسته ای ایران مربوط 
میشود، به این معنا که در حالی که مذاکرات وین به 
تعویق افتاده همزمان فعالیت های هسته ای ایران ادامه 
یافته و هر روز زمان گریز هستهای ایران کاهش می یابد. 
وی افزود: طبیعتا اگر مذاکرات با بنبست مواجه شود، 
مهمترین مشکل برای ما این است که تحریم ها ادامه 
می یابد و اکنون هم آمریکا دارد از تشدید آن صحبت 
میکند. یک نکته قابل توجه بعد از شروع به کار بایدن این 
بود که آیا دولت جدید ایالات متحده تحریم ها را بصورت 
سخت گیرانه اعمال می کند یا خیر. احمدی افزود: برخی 
معتقدند که دولت بایدن طی 6 ماه گذشته تحریم ها را 
بصورت سخت گیرانه اعمال نکرده و در نتیجه ایران 
توانسته با استفاده از برخی اغماض ها اموری همچون 
صدور نفت و دور زدن تحریم ها را تا حدودی پیش ببرد. 
سوال این است که با توجه به روند مذاکرات وضعیت از 
این نظر چگونه خواهد بود و ما در چه در شرایطی قرار 
خواهیم گرفت؟ آیا آمریکا خواهد کوشید تا تحریم های 
قبلی را سخت گیرانه تر اعمال کند؟ تحریم های جدیدی 
وضع میکند؟ آیا در چنین شرایطی ریسک یک برخورد 
نظامی ناخواسته تشدید نخواهد شد؟ و تاثیرات روانی 
چنین وضعیتی بر فضای کسب و کار و شاخص هایی 
مثل تورم در کشور چگونه خواهد بود؟  این کارشناس 
ارشد مسائل بین الملل تصریح کرد: هر کس که وزیر 
خارجه می شود باید تمرکز او در وزارت امور خارجه بر 
تقویت بعد دیپلماتیک کار باشد. وزارت امور خارجه باید 
نماینده و مدافع دیپلماسی در هیات دولت باشد و طریق 
دیپلماتیک را برای حل مسائل توصیه کند و پیش ببرد. 
اگر وزیر امور خارجه قائل به اصالت و اولویت دیپلماسی 
نباشد، کشور و ساختار دستگاه دیپلماسی لطمه شدید 

خواهند خورد.

کوروش احمدی:
 وزیر خارجه دولت سیزدهم
 باید حامی دیپلماسی باشد

احسان شریعتی 
نظریه پرداز و استاد دانشگاه 

ادامه از صفحه|  اما آنچه طرح این موضوع را سرعت بخشید، ترور 
سردار سلیمانی و همراهان وی توسط آمریکا در دی ماه 1398 بود که 
 موجی ضدآمریکایی را در عراق شکل داد. مهم ترین واکنش عمومی 
نسبت به این اقدام، مطرح شدن بحث خروج نیروهای آمریکایی از 
عراق است. در همان نخستین روزهای بعد از ترور، پارلمان عراق 
در نشستی اضطراری طرح اخراج نیروهای آمریکایی از خاک عراق 
را تصویب کرد. مقام های عراقی نیز این اقدام را محکوم کردند و 
جریان های مختلف شیعه اخراج نیروهای آمریکایی را خواستار شدند. 
ترامپ و مقام های دولت وی از همان ابتدا با خروج نیروها مخالف 
بودند؛ به گونه ای که رئیس جمهوری وقت آمریکا حتی از تحریم 
عراق در صورت فشار برای خروج نیروهای آمریکایی صحبت کرد. با 
آغاز گفت وگوهای راهبردی عراق و آمریکا در خرداد 1399، یکی از 
مهم ترین موضوعات مساله چگونگی روابط نظامی عراق و آمریکا بود. 
دولت ترامپ باوجود وعده های انتخاباتی سال2016، در مقابل خارج 
کردن نیروهای نظامی آمریکا از عراق مقاومت می کرد. برخی عوامل 

سبب شد موضوع خروج نیروهای نظامی آمریکا در دوره ترامپ نهایی 
نشود. نخست اینکه این ارزیابی در کاخ سفید وجود داشت که با خروج 
نیروهای آمریکایی از عراق، آمریکا یک گام در برابر ایران عقب نشینی 
کرده است. دوم اینکه برخی متحدان منطقه ای آمریکا مانند عربستان 
خواهان تداوم حضور نیروهای آمریکایی در عراق و در منطقه بودند. 
سوم اینکه این احتمال وجود داشت که خروج نیروهای آمریکایی 
از عراق به احیای مجدد داعش منجر می شود. چهارم اینکه برخی 
از مقامات دولت ترامپ همچون مایک پمپئو و مارک اسپر خواهان 
تداوم حضور نیروهای آمریکا در عراق بودند؛ و در پایان اینکه برخی 
جریان های سیاسی عراق مخالف خروج آمریکا از عراق بودند. عناصر 
دولتی، سنی ها، کردها و شیعیان سکولار ابراز نگرانی کردند که ترک 
عراق از سوی نیروهای آمریکایی باعث توقف مبارزه با داعش، خروج 
دیگر نیروهای ائتلاف بین المللی از عراق و ایجاد مشکلات اقتصادی 
گسترده ناشی از تحریم های اقتصادی آمریکا علیه عراق می شود. به نظر 
می رسد که دولت بایدن بر محدودیت های یادشده غلبه کرده است. 

در جریان دیدار بایدن و الکاظمی بیانیه پایانی بر خروج »نیروهای 
رزمی آمریکا« از عراق تا پایان سال میلادی تاکید دارد. در واقع، 
به دلیل وجود احساسات ضدآمریکایی در عراق و شکل گیری موج 
جدیدی از مخالفت ها با حضور آمریکا در میان گروه های شبه نظامی 
و جریان های سیاسی، این احتمال را در نظر می گیرند که هزینه های 
سیاسی، نظامی، امنیتی و حتی اقتصادی حضور آمریکا در عراق پس 
از ترور سردار سلیمانی و ابو مهدی مهندس به اندازه ای بالا رفته که 
درنهایت دولت آمریکا را به خارج کردن نیروهایش از عراق مجبور کرده؛ 
اما تاکید بر خروج نیروهای رزمی از عراق بدین معنی است که خروج 
آمریکا یک خروج کامل و همه جانبه نیست. در واقع آمریکا با تاکید بر 
تداوم آموزش نیروهای نظامی عراق و کمک های اطلاعاتی - امنیتی 
برای مبارزه با داعش بنا دارد که صرفا به تغییر کار ویژه نیروهای نظامی 
آمریکا در عراق بپردازد. واقعیت این است که آمریکا در عراق منافع 
سیاسی )این کشور بزرگ ترین سفارت دنیا را در عراق دارد( و اقتصادی 
)حضور شرکت های بزرگ نفتی آمریکایی در عراق( و امنیتی )نگرانی 
از تهدیدات امنیتی توسط داعش( در عراق دارد و برخلاف افغانستان 
حضور نظامی خود در عراق را به شکلی غیرملموس حفظ خواهد کرد.

تردید نسبت به تصمیم آمریکا

 تلاش تل آویو
 برای متهم کردن ایران 

یک رسانه صهیونیستی گزارش دادند که این رژیم 
با ادعای دست داشتن ایران در حادثه حمله به نفتکش 
اسرائیلی در تلاش است تا این مسأله را به شورای امنیت 
سازمان ملل بکشاند. به نوشته روزنامه اورشلیم پست، 
رژیم صهیونیستی پس از آنکه نفتکش مِرسِر استریت روز 
جمعه در نزدیکی عمان هدف حمله قرار گرفت، در تلاش 
است تا شورای امنیت سازمان ملل را وادار به محکوم کردن 
این حادثه کند. رژیم صهیونیستی مدعی است که نفتکش 
مِرسِر استریت که تحت کنترل اسرائیل است، توسط 
پهپادهای ایران هدف قرار گرفته و شورای امنیت باید به 
این حادثه رسیدگی کند. بنابر این گزارش، در این حادثه 
دو تن از خدمه کشتی، شامل یک فرد رومانیایی و یک 
بریتانیایی جان خود را از دست داده اند. به گفته یک منبع 
دیپلماتیک، رژیم صهیونیستی سعی دارد با همکاری سایر 
کشورها، به ویژه انگلیس و آمریکا شورای امنیت را متقاعد 
کند که بحث ها درباره آنچه »اقدامات تروریستی ایران« 
می نامد را پیش ببرد. در همین راستا قرار است نماینده 
رژیم صهیونیستی در آمریکا و سازمان ملل یک نامه به 
شورای امنیت ارسال کند و در آن خواستار رسیدگی به 
موضوع و محکوم کردن حادثه نفتکش مِرسِر استریت 
شود. یائیر لاپید، وزیر امورخارجه رژیم صهیونیستی نیز 
تاکنون در گفت وگو با همتایان خود از واشنگتن و لندن 
خواستار پاسخ دیپلماتیک و جدی این کشورها و همچنین 

سازمان ملل در رابطه با این حمله شده است.

نکتــه

رابرت مالی مدعی شد:

 ممکن است ایران با مطالبات
 غیرواقع بینانه به وین بازگردد

رابرت مالی نماینده ویژه دولت آمریکا در امور ایران 
در یک مصاحبه مدعی شد: این خطر واقعی وجود دارد 
که ایران با مطالبات غیر واقع بینانه درخصوص اینکه چه 
چیزهایی می توانند در این مذاکرات به دست آورند به 
مذاکرات بازگردد. نیویورک تایمز نوشت: اگر دیپلماسی به 
شکست بینجامد هر دو طرف چیزهای زیادی را از دست 
خواهند داد. برای جو بایدن بازگرداندن توافق هسته ای 
2015 یک هدف اصلی است تا بار دیگر برنامه هسته ای 
ایران را که در سال گذشته پس از خروج یکجانبه ترامپ 
از آن، به سرعت توسعه یافته است، محدود کند. از طرفی 
دیگر بازگشت به این توافق برای بایدن بسیار حائز اهمیت 
است تا بتواند روابط آسیب دیده واشنگتن با متحدان 
اروپایی را ترمیم کند، کشورهایی که به همراه آمریکا و 
همچنین روسیه و چین بر سر توافق هسته ای اولیه مذاکره 
کردند. مشاوران بایدن نگرانی خود را از این مسأله پنهان 
نمی کنند که ممکن است ایرانی ها از شرایط و کارهای 
فعلی آنقدر درس بگیرند که در آینده نزدیک، شاید پاییز 
سال جاری بازگشت به توافق اولیه غیرممکن باشد. رابرت 
مالی در این باره گفت: در آن صورت ما باید راه پیش رو را 
مجددا ارزیابی کنیم اما امیدوارم که به این نقطه نرسیم. 
آمریکایی ها یک بار بدون اینکه هزینه ای پرداخت کنند 
با خروج از توافق، آن را نقض کردند. اکنون نیز می گویند 

هیچ تضمینی وجود ندارد که این اتفاق دوباره رخ ندهد.

روی خـط

شاهد هستیم 
که کمیسیون 
فرهنگی مجلس 
16 نماینده دارد 
و برابر ماده 160 
و 161 آئین نامه 
داخلی مجلس، 
مصوباتی که در 
کمیسیون های 
مجلس بعد از 
قرار گرفتن بر 
اساس اصل 
85 تصویب 
می شوند به دو 
سوم از آرای 
نمایندگان نیاز 
دارد؛ یعنی 
یازده نفر برای 
85 میلیون نفر 
تصمیم گرفته اند

عده  ای که همه 
می شناسید و 
می شناسیم و 
باید اسامی آنها 
را به خاطر داشته 
باشیم تا روزی 
پاسخگو باشند، 
پای خود را در یک 
کفش کرده اند و 
اصرار دارند تا این 
طرح آن هم برابر 
اصل 85 امضا 
شود.

زمانی که قرار 
است قانونی بر 
سرنوشت بیش 
از 80 میلیون نفر 
اثرگذار باشد باید 
به صورت لایحه 
کارشناسی شده 
به صحن بیاید. 
طرح »صیانت« 
از روزی که با 
امضای مرتضی 
آقاتهرانی 
رونمایی شد تا 
امروز تغییرات 
بسیاری را دیده 
است و این امر 
نشان می دهد 
که این طرح 
از پشتوانه 
کارشناسی 
ضعیفی 
برخوردار است

آرمان ملی- نرگــس کارخانه ای: مجلسی که سال 98 در انتخابات حداقلی تشکیل شد انگار قرار نیست روی خوش به همه نشان دهد، چه به آنان که رای دادند و چه آنان 
که رای ندادند، چراکه این بــار مجلسیان دست بر روی تصویب طرحی گذاشتند که مسیرهای حیاتی زندگی مردم را از هر جناح و عقیده ای مختل می کند؛ »طرح صیانت از 
فضای مجازی«. مجلس این طــرح را در جلسه ای غیرعلنی، درست در زمان تعطیلی بسیاری از رسانه ها چون روزنامه ها برای چند روز به تصویب رساند و به این صورت حتی 
اطلاع رسانی درست در مورد ایــن طرح را از مردم دریغ کردند. آن هم تنها دو روز پس از آنکه اعلام کرده بود طرح از دستور کار خارج شده است. رئیس مجلس به دمشق رفته 
بود و نیکزاد ریاست جلسه را برعهــده گرفت. با بررسی بیشتر می بینیم که هیچ یک از ابعاد این طرح خالی از ابهام نیست. طرحی که حتی بدون حواشی های بعدی، از اساس 
بر تمام ابعاد زندگی تمام مردم سایه خــواهد انداخت. در این راستا برای بررسی طرح اخیر مجلس و حواشی آن »آرمان ملی« با نعمت احمدی، حقوقدان و وکیل دادگستری 

به گفت وگو پرداخته است که متن آن را می خوانید.  

   ممنوعیت ویدئو و ماهواره اثر نداشت؛ 
 مقابله با اینترنت هم اثر ندارد 
    نمی توان با علم  مقابله کرد 

   یازده نفر برای 85 میلیون تصمیم گرفته اند

دوشنبه 
1400 .05 .11

22  ذی الحجه   02/1442 آگوست 2021

نعمت احمدی در گفت و گو با »آرمان ملی«: 

 مصوبات مجلس 
 بدون صحن علنی 

اعتبار ندارد! 


